
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS konaného dne 27. ledna 2006
na Astronomickém ústavu AV ČR v Praze.

Přítomni: Bezouška, Marková, Mokrý, Soumarová, Suchan

1) Kontrola zápisu z jednání VV ČAS 22.11.2005 – bez připomínek.

2) VV ČAS bude hradit náklady Terminologické komise včetně cestovného v míře 
odpovídající její činnosti a potřebám. Zodpovídá pověřený hospodář Suchan.

3) Suchan informoval o poskytnutí částky 20 000 Kč Společností Astropis na cenu Littera 
astronomica (10 000 Kč) a Kvízovu cenu (10 000 Kč). Smlouvu se Společností Astropis 
o podmínkách čerpání v následujících letech dořeší Suchan.

4) Hospodaření
Meziroční převod 2005/2006 činí celkem 254 775,72 Kč. Z toho v pokladně 37 116 Kč 
a na bankovním účtu 217 659,72 Kč.
 
Vyúčtování dotace RVS na rok 2005 bylo odevzdáno v termínu. Je nezbytné, aby složky 
dodržovaly stanovené termíny pro odevzdání jejich vyúčtování. Po špatných zkušenostech 
s některými složkami bude bohužel opět nutné zkrátit termíny pro odevzdání vyúčtování 
složek za rok 2006, protože na něm závisí celkové vyúčtování ČAS.

VV rámcově prošel návrh rozpočtu na rok 2006. Pro rok 2006 byla Radou vědeckých 
společností přidělena stejná (stejně rekordní) dotace jako v roce 2005, tj. 300 000 Kč. Tato 
částka je ovšem nižší o 97 000 Kč než požadavek ČAS. Žádosti o dotaci na RVS upraví 
Suchan. Návrh rozdělení dotace složkám připraví Suchan. Bude také projednáno na setkání 
zástupců složek ČAS.

Uložit účelově vázané peníze z meziročního převodu – 20 000 Kč z daru L. Kohoutka + 
10 000 Kč z částky od Astropisu na nově založený výnosový účet Kvízovy ceny – zajistí 
Marková, Suchan. 

30 000 Kč pro hvězdárnu v Kolodějích z daru L. Kohoutka – najít vhodný termínovaný vklad.

Stánek ČAS na doprovodné výstavě – vzhledem k tomu, že ČAS neobdržela plnou výši 
dotace z RVS, o kterou žádala, bylo rozhodnuto, že reprezentační stánek ČAS na 26. valném 
shromáždění IAU nebude (znamenalo by to výdaj přibližně 45 000 Kč). Doprovodná výstava 
„Hvězdárny v Česku“, která byla součástí tohoto projektu, zůstává v plánu včetně jejího 
finančního zajištění. Kromě její premiéry na 26. valném shromáždění IAU bude pak 
pokračovat např. do kulturních středisek ČR v zahraničí – zodpovídá Kovář.

VV odsouhlasil odměnu pro tajemníka P. Suchana ve výši 10 000 Kč za dobré hospodaření 
v roce 2005 a získání dalších finančních prostředků pro činnost ČAS.



Měsíční finanční odměna pro tajemníka Pavla Suchana byla s platností od ledna 2006 
v souvislosti se zvýšením platných tabulek v příspěvkové sféře zvýšena o 1 000 Kč (na 9 000 
Kč). Tuto částku bude tajemník fakturovat, nevyplývají z ní žádné další odvody pojištění.

22. února proběhne revize účetnictví ČAS za rok 2005 – zodpovídá Suchan.
5) Česká astrofotografie měsíce (ČAM). VV schválil navržené složení poroty: Zdeněk 
Bardon, Ing. Marcel Bělik, Ing. Martin Myslivec, RNDr. Pavel Ambrož, CSc., Mgr. Karel 
Mokrý. VV děkuje porotě za práci pro ČAS a pro popularizaci astronomie.

6) 16. Podzimní knižní veletrh v Havlíčkově Brodě. ČAS se letos zúčastní jubilejně 
už popáté. Suchan jednal s ředitelkou Dr. Hejkalovou s tímto výsledkem – knižní veletrh 
se s ohledem na páté udělení ceny Littera astronomica bude letos konat na téma Vesmír v nás 
a kolem nás. Počítá se se širokým doprovodným astronomickým programem, předběžně také 
s večerním pozorováním s pohasnutím veřejného osvětlení ve městě – pro zajištění 
pozorování bude oslovena hvězdárna v Úpici a Jihlavská astronomická společnost. Zodpovídá 
Suchan, dílčí úkoly Bartoš, Bezouška.

7) Astronomická olympiáda. Statistika 1. (školního) kola 3. (aktuálního) ročníku: počet škol 
294, počet účastníků 3 978 žáků (uvedeni jsou jen ti, o kterých víme, účast je však daleko 
větší, ne všechny školy vykazují nepostupující žáky), počet postupujících do 2. kola 1 617 
žáků.
Marková a Suchan informovali o jednání na MŠMT – zařazení AO do kategorie C (soutěže 
podporované ministerstvem bez finanční spoluúčasti). Jednání s ředitelkou odboru pro mládež 
proběhne do 15. února – Suchan, Marková. Ministerstvo nevylučuje finanční podporu, 
nabídnut projekt ve spolupráci s VŠ. Marková domluví schůzku s SHaP. VV ČAS schválil 
možné rozšíření kategorií AO o kategorii pro 6. a 7. třídu ZŠ (garant HaR Karlovy Vary) 
a pro 1. a 2. ročník SŠ  (garant HaP JP Ostrava) , přesná pravidla rozšíření stanoví Výbor AO, 
s partnery povede jednání Suchan, v případě dohody budou uzavřeny dohody 
o spolupořádání. Po jednání s MŠMT bude zažádáno o ochrannou známku AO. Potřebujeme 
další pomocníky – nábor v Praze, finalisté budoucí kategorie SŠ. Vzhledem k nezanedbatelné 
účasti Slováků zvážit a dojednat pomoc a přípravu také na Slovensku.

8) VV vzal na vědomí zprávu Bc. Luboše Bráta o využívání zapůjčeného dalekohledu 
Vixen. Využívání dalekohledu shledal nejen bezchybným, ale velmi přínosným pro českou 
i světovou astronomii. Na základě těchto podkladů a na základě toho, že nebyla předložena 
jiná žádost na využití tohoto dalekohledu, byla zápůjčka prodloužena na další rok 
(do konce ledna 2007).

9) Transformace Pobočky Teplice na kolektivního člena se statutem pobočky z důvodu 
zachování provozu mosteckého planetária    projednán stav transformace v úzké součinnosti 
VV ČAS a pobočky Teplice. Smlouvu o kolektivním členství připraví Suchan a Tarant.

10) Byl projednán vztah Společnosti pro studium proměnných hvězd se Sekcí pozorovatelů 
proměnných hvězd ČAS, konstatováno znepokojení nad chováním nově vzniklé Společnosti. 
VV ČAS je připraven hájit oprávněné zájmy sekce, zejména podobnost názvu a loga 
Společnosti pro studium proměnných hvězd s názvem a logem sekce ČAS.  



11) Kvízova cena. VV navrhl předsedkyni ČAS jmenování komise k posouzení došlých 
návrhů ve složení: Marková, Míček a Mokrý.

12) Cena Littera astronomica. VV vyzývá správce ceny Petra Bartoše k vyhlášení návrhů 
podle paragrafu 5 statutu ceny: Návrhy na udělení Ceny podávají obvykle výbory poboček a 
sekcí ČAS, jsou však přípustné i návrhy jednotlivých členů ČAS. Nejpozdější termín k podání 
návrhů pro daný rok je 30. květen. – spolupracuje Suchan.

13) www.astro.cz – anglická verze. Bude nezbytně potřeba před 26. valným shromážděním 
IAU. Hledáme překladatele z řad členů ČAS – zajistí Mokrý, Suchan.

14) Karel Mokrý oznámil odjezd do zahraničí cca na 6 měsíců počínaje březnem 2006. 
Správa astro.cz zůstává nezměněna, členství ve VV zůstává – obojí bude řešeno elektronicky.

15) Stoletý člen Prof. Škrabal. V roce 2006 se dožívá 100 let čestný člen ČAS Prof. Škrabal 
z Brna. Jiří Grygar a Jana Olivová zajistí zvukový záznam jeho vzpomínek.

16) Pravděpodobně v dubnu se uskuteční Vzpomínkový večer České astronomické 
společnosti. Bude uspořádán v souvislosti se životním jubileem čestného předsedy 
Dr. Grygara, pozváni budou i další jubilanti. Informace tisku, zajistit ČT, archivní filmový 
záznam (D. Glos) – zajistí Suchan.

17) Jihlavská astronomická společnost – nabídka města na stavbu hvězdárny – ČAS tuto 
akci podporuje, součinnost s JAS Suchan, Marková.

18) Příprava setkání zástupců složek 28. ledna 2006. Po jednom zástupci bude proplaceno 
cestovné. Zápis z tohoto jednání bude distribuován zvlášť.

Příští zasedání VV ČAS se uskuteční v pátek 12. května 2006 od 17:00 v Kolovratech.

V sobotu 13. května 2006 se v Kolovratech uskuteční otevřené setkání složek 
a kolektivních členů ČAS a dalších astronomických subjektů.

Zapsal: Pavel Suchan  

http://www.astro.cz/

